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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Novák Katalin: Magyarország kész részt venni bármely békekezdeményezésben, 

ami megteremti egy tartós tűzszünet lehetőségét Ukrajnában 
2023. szeptember 20. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Vilaggazdasag.hu, PestiSrácok.hu, 

Mandiner, PannonRTV 

Magyarország támogat, és kész részt venni bármely békekezdeményezésben, ami megteremti 

egy tartós tűzszünet lehetőségét Ukrajnában, és utat nyit egy fenntartható és igazságos béke 

felé - jelentette ki Novák Katalin, köztársasági elnök szerdán New Yorkban, az ENSZ Biztonsági 

Tanácsában elmondott felszólalásában, amire magyar államfő részéről évtizedek óta nem volt 

példa. Az államfő megerősítette, hogy Magyarország üdvözli az Ukrajnai béke kezdeményezést 

és nyitott arra, hogy csatlakozzon a folyamathoz. Hangsúlyozta, hogy Volodimir Zelenszkij 

ukrán elnök személyes jelenléte a tanácskozáson jelzés, hogy eljött az idő arra, hogy komolyan 

napirendre kerüljön a béke kérdése. Az államfő szót emelt az Ukrajnában élő magyar közösség 

mellett és kijelentette, számít arra, hogy Zelenszkij elnök lépéseket tesz és elősegíti az ukrajnai 

magyarok nemzetiségi jogainak helyreállítását, ahogy erre kijevi találkozójuk alkalmával és 

New Yorkban is ígéretet tett - jegyezte meg Novák Katalin, az ENSZ BT-ben elmondott 

felszólalásában, ahol ugyancsak szerdán tartott hozzászólást Anthony Blinken amerikai és 

Szergej Lavrov, orosz külügyminiszter. Novák Katalin azt is hangsúlyozta, hogy az Ukrajnában 

zajló háború Magyarország számára - szomszédként - közvetlen fenyegetést jelent, és 

magyarok is életüket vesztik a harctéren. A háború közvetlen fenyegetést jelent Európa 

biztonsági struktúrájára is - hívta fel a figyelmet Novák Katalin. 

 

Potápi Árpád János: a felvidéki magyarság számára a megmaradás a tét a 

szeptember végi parlamenti választáson 
2023. szeptember 20. – MTI, hirado.hu, ma7.sk, felvidek.ma, PestiSrácok.hu, Demokrata, 

Vajma.info, hirek.sk, Promenad 

A szeptember végén sorra kerülő szlovákiai parlamenti választás a többségi nemzetnél is 

fontosabb a felvidéki magyarságnak, mert számukra a megmaradás a tét - jelentette ki Potápi 

Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára Pozsonyban szerdán. 

Az államtitkár erről a Pozsonyi Magyar Szakkollégium nyolcadik évfolyamának tanévnyitóján, 

s a kollégium új részlegének átadó ünnepségén beszélt, ahol szólt a - magyar kormány 

segítségével létrehozott és fenntartott - intézmény nagyon fontos, jövőbemutató szerepéről is. 

Köszöntőjében rámutatott: a Pozsonyi Magyar Szakkollégiumnak már a létrejötte is 

szimbolikus volt, hiszen egy magyar intézmény jöhetett létre a volt magyar fővárosban, s 

mostanra az intézmény a magyar jövő szigetét képezi. "Magyar jövő nincsen magyar gyerekek 

és fiatalok, illetve tanult és tudós magyar fiatalok nélkül" - hangsúlyozta Potápi Árpád János. 

Rávilágított: az intézmény szerepe túlmutat azon, hogy egy internátust kapnak a magyar 
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fiatalok Pozsony központjában, hiszen eredményei által húzóerőt jelenthet a városban 

tanulmányait folytató csaknem kétezer további magyar diák számára is. Az államtitkár 

Eszterházy János szavait idézve rámutatott: nem lehet lemondani a jogokért való küzdelemről, 

mert ez az emberi méltóságról, a hitről és a nemzeti mivoltunkról való lemondást jelentené, 

ezért kisebbségi létben is küzdeni kell a megmaradásért, az egyéni és közösségi jogok 

biztosításért.  

 

Potápi: Az ukrán kormányzat évek óta „magyar származású ukránokként” 

hivatkozik a kárpátaljai magyarokra 
2023. szeptember 20. – Mandiner 

A nemzetpolitikáért felelős államtitkár reagált arra, hogy az ukrán külügyi szóvivő leukránozta 

a Kárpátalján élő magyarokat. Mint arról pár napja beszámoltunk, Oleg Nikolenko ukrán 

külügyi szóvivővel készített interjút a 444, amelynek két legfőbb témája, az ukrajnai magyar 

kisebbség helyzete, valamint az ukrán -magyar kapcsolatok voltak. A magyar kisebbségről 

szólva az interjú elején Nikolenko arról beszélt, hogy nincsenek „nagy ügyeik” az ukrajnai 

magyar közösséggel, ahogy más nemzeti közösségekkel sem. Ők ukránok, akik megérdemlik, 

hogy egyenlően bánjanak velük, csakúgy, ahogy a nemzet többi tagjával” – hangsúlyozta, majd 

kifejtette: nem tartja visszalépésnek, hogy az új szabályozás szerint a tanórák bizonyos 

százalékának ukrán nyelven kell történnie, hiszen ez „egy ablak” új lehetőségekre a magyar 

származású ukránoknak. Úgy véli, egész átalakítás célja az, hogy több lehetőséget biztosítsanak 

számukra, hogy sikeresebbek legyenek Ukrajnában, hogy jobban beilleszkedjenek a 

társadalom különböző rétegeibe. (…) Lapunk megkereste a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkárát, Potápi Árpád Jánost, mert kíváncsiak voltunk, vajon 

mit reagál arra, hogy Ukrajna külügyi szóvivője ukránoknak nevezte a kárpátaljai magyarokat. 

„Oleg Nikolenko ukrán külügyi szóvivő mondata nem egyedi eset. Az ukrán kormányzat évek 

óta »magyar származású ukránokként« hivatkozik a kárpátaljai magyarokra, és ezt a kreált 

kifejezést használja valamennyi más nemzeti kisebbség vonatkozásában is. Ebben a 

megfogalmazásban talán benne is van az elmúlt évek ukrán vezetésének nemzetiségpolitikája” 

– fogalmaz lapunknak Potápi államtitkár úr. 

 

Másodfokon is pert nyert Schink István, mégsem helyezik vissza a munkácsi 

magyar iskolaigazgatót 
2023. szeptember 20. – KISZo.net, Mandiner, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Karpat.in.ua, 

PestiSrácok.hu, Kárpátalja.ma, karpataljalap.net 

A Munkácsi Városi-Járási Bíróság másodfokon is kimondta, hogy jogtalanul menesztették 

Schink Istvánt, a Munkácsi II. Rákóczi Ferenc Középiskola igazgatóját – számolt be a 

tanintézmény közösségi oldalán. A munkácsi magyar iskola körüli botrány tovább gyűrűzik. 

Minden ott kezdődött, amikor a kárpátaljai magyar iskola korábbi igazgatóját, Schink Istvánt 

tizenhét év után, valós indok nélkül menesztették pozíciójából januárban. A volt igazgató a 

bírósági pert első fokon meg is nyerte, kimondták: jogtalan volt a menesztés. Ez után Schinket 

visszahelyezték az iskola élére, ám májusban újra leváltották. Szeptember 20-án, szerdán a 
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másodfokú bíróság az elsőfokú bíróság ítéletét helybenhagyta, mégsem helyezték vissza a 

munkácsi magyar iskolaigazgatót, ugyanis az újbóli elbocsájtást egy másik munkaügyi per 

keretében tárgyalják. 

 

Megkezdődött a Határtalan Magyar Irodalom konferencia Badacsonytomajon 
2023. szeptember 20. – MTI, Magyar Hírlap, Vajma.info 

Megkezdődött az 5. Határtalan Magyar Irodalom konferencia Badacsonytomajon. A 

rendezvényen kiemelt figyelmet fordítanak Petőfi Sándor és Madách Imre születésének 200., 

valamint Csokonai Vitéz Mihály születésének 250. évfordulójára - mondta el Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó szerdai megnyitó beszédében. A szombatig tartó konferencián a 

felvilágosodás, a reformkor és a romantika jegyében hangzanak el előadások.     Mint Szili 

Katalin rámutatott, a reformkor nagy változásokat hozott az élet minden területén, ahogy a 

jelen korban is számos változással kell szembenéznünk. Az európai kultúra a nemzetek 

kultúrájának összességét jelenti, amelyben minden egyes európai nemzet kultúrájának fontos 

szerepe van - hangsúlyozta, hozzátéve: a magyar kultúra meghatározza az identitásunkat, 

hozzánk tartozik. Az európai kultúra keresztény gyökereken, a római jogon és a görög filozófián 

alapszik, ezeket az értékeket védeni kell. A mai irodalmi alkotások ereje pedig abban van, hogy 

hatással vannak a jövő eseményeire - mondta Szili Katalin. 

 

Közlekedő Petőfi – várják a jelentkezőket a rajz- és kreatív pályázatra 
2023. szeptember 20. – felvidek.ma 

Az Építési és Közlekedési Minisztérium, az Energiaügyi Minisztérium és a Belügyminisztérium 

Európa legnagyobb közlekedéssel összefüggő környezetvédelmi kampányához csatlakozva 

„Közlekedő Petőfi” címmel rajz- és kreatív pályázatot hirdet. A 2023. évben az Európai 

Mobilitási Héthez, valamint Petőfi Sándor születésének 200. évfordulójához kapcsolódó 

alkotópályázat témája a fenntartható és környezetbarát közlekedés Petőfi Sándor műveiben és 

életrajzában. Arra buzdítják a pályázatra jelentkezőket, hogy mélyüljenek el a költő 

életrajzában, illetve műveinek tanulmányozásában, rajzolják le vagy kreatív alkotásaikkal 

mutassák be, hogy a költő korában, két évszázaddal ezelőtt milyen lehetett a környezetbarát 

közlekedés. Pályázatuk témájául választhatják a Petőfi költeményeiben fellelhető közlekedési, 

utazási, vándorlási tárgykörű részek illusztrálását is. Petőfi életrajzából az is látszik, hogy rövid 

élete (iskolás évei, vándorszínész korszaka, majd a forradalom és szabadságharc időszaka) egy 

nagy vándorlás volt. Mai szemmel nézve is hatalmas területeket járt be az akkor háromszor 

nagyobb területű Magyarországon.  

      
 

 

 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20230920-megkezdodott-a-hatartalan-magyar-irodalom-konferencia-badacsonytomajon
https://felvidek.ma/2023/09/kozlekedo-petofi-varjak-a-jelentkezoket-a-rajz-es-kreativ-palyazatra/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 21. 

Minden eddiginél gazdagabb lesz a programkínálat a 8. Temesvári Magyar 

Napokon 
2023. szeptember 20. – MTI, Magyar Hírlap, maszol.ro, Krónika, Nyugati Jelen 

Minden eddiginél gazdagabb programkínálattal várja a magyar közösséget szerdától a 8. 

Temesvári Magyar Napok rendezvénye, amely az Európa Kulturális Fővárosa program része. 

A szórványban kiemelt jelentőségű a magyar ünnep, a rendezvénysorozat öt napja alatt a 

bánsági magyarok belakják a város főterét - nyilatkozta a Krónika közéleti portálnak Tamás 

Péter, a Várbástya Egyesület elnöke, Magyarország tiszteletbeli konzulja. Mint mondta, a 

programokkal a város román és más nemzetiségű lakosait is igyekeznek megszólítani. Mivel a 

magyar napok idén a Temesvár Európa Kulturális Fővárosa 2023 programsorozat része, az 

önkormányzat támogatása is hangsúlyosabb volt. A bánsági magyarság ünnepe szerdán 19 

órakor gálaesttel kezdődik, Cári Tibor-Farkas Wellmann Éva Parancsolatok című 

koncertelőadása látható a Csiky Gergely Állami Magyar Színház művészeinek előadásában. 

 

Frissen látott napvilágot a Kincses Képeskönyv sorozat Temesvárról szóló 

darabja, pénteken mutatják be a magyar napokon  
2023. szeptember 20. – Krónika 

A Kincses Képeskönyv sorozat új, Temesvárt bemutató kötetét a szerdán kezdődő, vasárnapig 

tartó rendezvénysorozat keretében, pénteken 18 órától ismerheti meg a közönség. Amint az 

esemény leírásában szerepel, több mint egy éves munka után, a sorozat szerkesztői (Zágoni 

Bálint, Zágoni Balázs és Gecse-Madaras Júlia), illusztrátora (Jánosi Andrea) valamint helyi 

szakértők (Kopeczny Zsuzsanna, Fodor Enikő és Fenyvesi Éva) együttműködése révén született 

meg a könyv a Projectograph Kiadó gondozásában. A helyi projekt kezdeményezője Erdei 

Ildikó volt, a megjelenés költségeit az Integratio Alapítvány vállalta. A könyv alkotóival Toró 

Tibor, az Integratio Alapítvány ügyvezetője beszélget. A könyvbemutató alkalmából Jánosi 

Andrea eredeti illusztrációiból is ízelítőt láthat a közönség. 

 

Ciolacu az RMDSZ-szel folytatott egyeztetésről: nem azért mentem oda, hogy 

Kelemen Hunor úr bármit is ígérjen nekem  
2023. szeptember 20. – Krónika, maszol.ro 

Marcel Ciolacu miniszterelnök azt mondja, az RMDSZ frakcióival tartott keddi találkozón nem 

próbálta megszerezni a magyar érdekvédelmi szervezet támogatását a deficitcsökkentő 

intézkedésekről szóló törvénytervezethez, amelyért a kormány felelősséget készül vállalni a 

parlamentben. A kormányfő az Agerpres hírügynökség szerint keddi sajtótájékoztatóján úgy 

fogalmazott, nem azért tárgyalt az RMDSZ és a nemzeti kisebbségek törvényhozóival, hogy a 

támogatásukat kérje. Leszögezte: kormányfőként az a dolga, hogy egyeztessen a politikai 

pártok vezetőivel és a parlamenti kollégáival a törvénytervezetről. Nem azért mentem oda, 

hogy Kelemen Hunor úr bármit is ígérjen nekem. Ha ők úgy döntenek, hogy aláírják, akkor lesz 

bizalmatlansági indítvány. Ha nem írják alá, nem lesz bizalmatlansági indítvány. Parlamenti 

vita lesz” – válaszolta Ciolacu arra a kérdésre, hogy érkezett-e már válasz az RMDSZ részéről. 
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Hozzátette azonban, hogy reményei szerint „megfelelt az RMDSZ-es kollégák elvárásainak”, és 

válaszolt a felvetéseikre. 

 

Pontosan 225 évvel ezelőtt koronázták meg a Csíksomlyói Szűzanya kegyszobrát 
2023. szeptember 20. – maszol.ro 

Jeles évfordulót ünnepelhet a csíksomlyói kegytemplom. Szerdán napra pontosan 225 éve 

annak, hogy 1798. szeptember 20-án Batthyány Ignác erdélyi püspök kijelentette: a 

Csíksomlyói Szűzanya Szobra csodákról híres és koronára érdemes. Az elmúlt vasárnapon, a 

Csíksomlyói Kegytemplomban bemutatott szentmiséken emlékeztek meg a jeles évfordulóról. 

Ebből az alkalomból a Kegytemplomban kiállították a Batthyány Ignác erdélyi püspök által a 

Kegyszobornak adományozott koronákat és jogart. „...ez a szobor csodákról is híres..." 

Batthyány Ignác erdélyi püspök Kolozsváron kelt, 1798. szeptember 20-i dátummal ellátott 

levelében az alábbi módon fogalmazott. 

 

Merre tart az ország és Arad megye magyarsága 
2023. szeptember 20. – Nyugati Jelen 

A 2022-ben lebonyolított romániai népszámlálás eredményeinek módszertani értékeléséről 

tart előadást az Aradi Magyar Napokon Veres Valér, a BBTE Magyar Szociológia Tanszék 

dékánhelyettese és egyetemi tanára. Az eseményen szó lesz az erdélyi magyarság létszámának 

alakulásáról a társadalmi változások és a demográfiai folyamatok kontextusában. Kiderül, hogy 

melyek a romániai össznépesség és az erdélyi szórványmagyarság népességcsökkenésének 

területi sajátosságai és fő okai. Áttekintjük a korösszetétel és az elöregedés, születésszámok, 

identitásváltás és asszimiláció kérdéseit a legújabb népszámlálás kontextusában. Az Arad 

megyei eredményeket Tóth Csaba jogász, a Népszámlálási Bizottság megyei elnöke fogja 

elemezni. A sok ízben érdekesnek mondható eredmények megbízhatóságáról és annak 

gazdasági és közigazgatási hatásairól is szó esik a beszélgetésen. 

         
Pandy Péter: az összefogásnak nincs alternatívája a felvidéki magyarok számára 
2023. szeptember 20. – MTI, Magyar Hírlap, PestiSrácok.hu, ma7.sk 

A 2020-as szlovákiai választás tragikus eredménye rámutatott arra, hogy a felvidéki magyarság 

számára nincs más alternatíva, csak az összefogás - mondta a felvidéki magyar párt, a Szövetség 

országos tanácsának elnöke szerdán az M1 aktuális csatornán. Pandy Péter a Pozsonyban adott 

interjúban hozzátette: a magyarság érdekképviseletét csak egységben lehet elérni. A politikus 

beszélt arról, hogy főleg azok a pozsonyi és Pozsony-környéki magyar politikusok nem vesznek 

részt az összefogásban, akik nem látják a magyarokat sújtó problémákat, azokat az embereket, 

akik a megélhetésért küzdenek, és külföldön kell munkát vállalniuk. Kijelentette: a szlovák 

pártoknak nem érdeke a magyarság érdekképviselete. "A problémákat mi látjuk, hiszen mi 

élünk a régióban, mi tudjuk a megoldásokat" - fogalmazott. Azt mondta, a felvidéki magyarok 

a szlovák pártoknak nem jelentenek mást, mint szavazatokat. "A választások előtt mindenki 

meg akarja szólítani a magyar választókat, utána viszont el vagyunk felejtve" - jegyezte meg. 
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Cziprusz Zoltán a ta3-on: A Beneš-dekrétumok eltörlését kezdeményezné a 

Szövetség 

2023. szeptember 20. – ma7.sk  

Cziprusz Zoltán, a Szövetség listájának negyedik helyezettje volt a ta3 hírtelevízió választási 

vitasorozatának szerda esti vendége. Cziprusz Zoltán vitapartnere a korábbi igazságügyi 

miniszter, a választásokon a SASKA jelöltjeként induló Mária Kolíková volt. Cziprusz 

hangsúlyozta, nem szeretnének bekapcsolódni a kampányhajrát jellemző politikai cirkuszba, 

erős programot kínálnak a déli és keleti régióknak. Kiemelte, hat- hét százalékos eredményt 

vár a szeptember 30-i választásokon. Bemutatott egy friss nemzetközi felmérést, amely 6 

százalék fölötti eredményt jósol a Szövetségnek. Az ukrán gabona behozatala kapcsán a 

Szövetség politikusa kiemelte, a hazai gazdák érdekeit kell védeni, fenn kell tartani a behozatali 

tilalmat. Megjegyezte, az ukrán gabona átvitelét, azaz a tranzit lehetőségét nem zárja ki, a 

kérdés kapcsán további tárgyalásokra lesz szükség. A Szövetség politikusa a 363-as paragrafus 

gyakori alkalmazása kapcsán kiemelte, a következő ciklusban arra kell törekedni, hogy a 

politikusoknak a hétköznapi emberekhez képest ne legyenek előjogai. 

 

Bauer Edit: Ha nincs politikai képviseletünk a parlamentben, semmi sem történik, 

ami a régiót helyzetbe hozná 
2023. szeptember 20. – ma7.sk  

Lassan finisel a választási kampány, és szeptember 30-a után eldől, a választópolgárok kit 

tartottak méltónak arra, hogy a parlamentben bizonyíthasson.  Az utóbbi felmérések közül nem 

egy a parlamenti küszöb fölé mérte a Szövetséget is, ami jó hír azért is, mert az utóbbi időben 

egyre gyakrabban hallani, hogy a jelenlegi parlamenti választás vízválasztó lesz a felvidéki 

magyarság jövője szempontjából. „Sokszor mondtuk már az eddigiek során is, erről vagy arról 

a választásról, hogy az vízválasztó lesz, de szerintem a hasonlóképpen nagy vízválasztó 

választás, az 1998-as volt. Akkor is óriási tétje volt az ország számára, és akkor is ketté volt 

szakadva a társadalom, csakúgy, mint most” – fogalmazott portálunknak Bauer Edit, az MKP 

volt államtitkára és EP-képviselője. Hozzátette, a helyzet jelenleg annyival súlyosabb, hogy a 

szomszédban háború zajlik, ezért az ország külpolitikai orientáltságának jelentősége a jelen 

helyzetben megsokszorozódik. Ebből a szempontból tehát ez a jelenlegi összehasonlíthatatlan 

az összes eddigi választással, s éppen ezért úgy gondolom, hogy valóban nem túlzó, hogyha 

vízválasztónak vagy döntő jelentőségű választásnak nevezzük az ország irányultsága 

szempontjából is, hiszen olyan súlyos kérdéseket vet fel, amelyekkel idáig nem szembesültünk 

vagy legalábbis nem így szembesültünk” – tette hozzá. 

     
Magyarkanizsára látogatott Magyarország belgrádi nagykövete 
2023. szeptember 20. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Magyarkanizsára látogatott Magyar József, Magyarország belgrádi nagykövete. A látogatása 

alkalmával megtekintette a helyi Cnesa Oktatási és Művelődési Intézményt, ahol számos 
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beruházás, projekt valósult meg az elmúlt időszakban a magyar kormány támogatásával. A 

magyarkanizsai Cnesa Oktatási és Művelődési Intézmény évek óta számíthat a magyar 

kormány támogatására. Erasmus+ projektet is sikerült nemrégiben lebonyolítani az 

intézményben. Emellett eszközöket is betudnak szerezni magyarországi támogatásokból. 

 

Kisorsolták a vajdasági magyar drámaíróverseny témáját 
2023. szeptember 20. – MTI, Magyarszo.rs, PannonRTV, szmsz.press 

A baglyok szaporodását segítik a költőládák címmel kell színdarabot írnia szerdán három 

szerzőnek az Újvidéki Színházban megrendezett vajdasági magyar drámaíróversenyen. A címet 

az újvidéki Magyar Szó című napilap aktuális számából véletlenszerűen húzták ki szerda reggel. 

Ennek alapján kell három szerzőnek, három dramaturgnak, Góli Kornéliának, Brestyánszki 

Boros Rozáliának és Oláh Tamásnak estig drámát írnia. A darabok megszületése után három 

rendező - Urbán András, Mezei Kinga és Ricz Ármin - a szöveget 24 óra alatt színpadra viszi, 

és bemutatja a vajdasági magyar színházak művészeinek segítségével. 

 

Kiemelkedő sportolókat fogadott a szabadkai VKT-elnök 
2023. szeptember 20. – PannonRTV 

Kádár Larát és Priboj Istvánt fogadta a szabadkai Városházán dr. Pásztor Bálint. A VKT elnöke 

közösségi oldalán azt írta, a profi sport definícióját figyelembe véve ők amatőrök, de a 

hozzáállásuk, az életmódjuk alapján bizton állítja, nem sok náluk elhivatottabb embert ismert 

meg. A palicsi Kádár Lara nincs még 13 éves, és ultrafutásban máris Európa egyik legjobbjának 

számít. A múlt hónapban Veszprémben korosztályos első helyezett lett a Backyard Európa 

kupa bajnokságon, 87 km-t lefutva. A szabadkai Priboj István a 81. évét tapossa. Szintén 

augusztusban, a Japánban megrendezett veterán úszó világbajnokságon 6. helyezést ért el 

pillangó- és mellúszásban is. 

 

Számos téma az MNT pénteki ülésén 
2023. szeptember 20. – PannonRTV 

Költségvetés-módosítás, oktatási és kulturális témák is várhatóak a Magyar Nemzeti Tanács 8. 

rendes ülésén pénteken - jelentette be Fremond Árpád az üléssel kapcsolatos 

sajtótájékoztatóján. Az MNT elnöke egyéb, a nemzeti tanács munkájával kapcsolatos 

információkat is megosztott a sajtóval. 160 millió dinárt hagyott jóvá a Tartományi Kormány a 

Magyar Szó Lapkiadó Kft. részére, emiatt történik a költségvetés módosítás a Magyar Nemzeti 

Tanács következő ülésén. Az összeg belekerül az MNT költségvetésébe, és onnan jut majd az 

lapkiadóhoz - ismertette a részleteket Fremond Árpád, az MNT elnöke. 

 

Bővülő kapcsolatok 
2023. szeptember 20. – Magyarszo.rs 

A hétvége során a magyarországi Kunszentmárton testvértelepülési szerződést kötött 

Magyarcsernyével. A szerződést Wenner-Várkonyi Attila, a kunszentmártoni város és Vladimir 

Brakus, a magyarcsernyei község elnöke írták alá. Az egyeztetések Jokity Zita, Kunszentmárton 
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köztiszteletben álló polgárának közbenjárásával kezdődtek meg, hogy megerősítsék a 

kapcsolatot a két helység között. A szóbeli egyeztetések már június végén elkezdődtek, amikor 

is a magyarcsernyei önkormányzat egy delegációja ellátogatott Kunszentmártonra és szóbeli 

megállapodás született arról, hogy testvértelepülési kapcsolatot kívánnak felvenni a várossal. 

 

Kihelyezett iskolai tagozat nyílt fogyatékkal élő gyerekeknek Magyarkanizsán 
2023. szeptember 20. – Vajma.info, PannonRTV, Magyarszo.rs 

A magyarkanizsai Szociális Védelmi Szolgáltató Központ napközijében, a Petőfi Sándor u. 44. 

szám alatt minisztériumi engedéllyel megnyílt a helybeli Jovan Jovanović Zmaj Általános 

Iskola kihelyezett tagozata azon fogyatékkal élő, általános iskolás korú gyermekek számára, 

akik a rendes iskolai oktatásba nem integrálhatók. A tagozaton most öt gyermekkel 

foglalkoznak. Fontos, hogy a kicsiknek nem kell naponta más városokba utazniuk, helyben is 

foglalkozhatnak velük a szakemberek, hogy fejlődhessenek. 

 

Temerinnek is van falugondnoka 
2023. szeptember 20. – Magyarszo.rs 

Immár a rászoruló temerini lakosok is igényelhetik azt a több vajdasági településen is kiválóan 

működő falugondnoki szolgálatot, amelyet a Magyar Kormány támogatásával valósítanak meg 

a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ), a Concordia Minoritatis Hungaricae (CMH) irodái és a 

szabadkai Caritas – tudtuk meg Pásztor Róberttől, a községi képviselő-testület elnökétől. A 

program keretében ugyanis szeptember elsejétől a temerini falugondnok megkezdte a 

gyakorlati képzését – tette hozzá a VMSZ helyi képviselője. 

      
Orosz Ildikó: állítsák vissza a nemzetiségi iskolák státuszát! 
2023. szeptember 20. – Kárpátalja.ma 

Budapesten tartotta negyedik ülését a Magyar–Ukrán Tárcaközi Oktatási Munkacsoport 

szeptember 15-én. Az ülésen jelen volt többek között dr. Pacsay-Tomassich Orsolya, a Magyar 

Diplomáciai Akadémiáért és a Stipendium Hungaricum Programért felelős államtitkára, aki 

magyar társelnökként vezette a megbeszélést, valamint a magyarországi szaktárcák vezetői. Az 

ukrán delegációt Jevhen Kudriavec és Andrij Sztaskiv ukrán oktatási miniszterhelyettesek 

vezették. Emellett Szerhij Babak, az ukrán parlament oktatási bizottságának elnöke, dr. Orosz 

Ildikó, a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség (KMPSZ) és az oktatási bizottság elnöke, 

valamint Marjana Maruszinec, a Kárpátaljai Megyei Katonai Adminisztráció (OVA) Oktatási 

és Tudományos, Ifjúsági és Sportügyi Főosztályának igazgatója is részt vettek az eseményen. 

Az ülés legfontosabb mozzanatait Orosz Ildikó elnök foglalta össze. A megbeszélés fő 

témájaként a kárpátaljai magyar oktatási kérdéseket, illetve a munkacsoport harmadik üléséről 

készült jegyzőkönyvének eredményességét vitatták meg. 
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Magyarország segít - újabb kárpátaljai áldozat családja részesült támogatásban 
2023. szeptember 20. – Karpat.in.ua 

Újabb tagját veszítette el a kárpátaljai magyar közösség a másfél éve tartó ukrán – orosz 

háborúban. Ezúttal a fronton 33 éves korában elesett Paulik Norbert édesanyjának nyújtottak 

át egyszeri anyagi támogatást Magyarország Ungvári Főkonzulátusának munkatársai. Paulik 

Norbertet kilenc hónapja sorozták be a hadseregbe. Harcolt Bahmutnál és Zaporizzsjénél. 

Augusztus 15-én halt hősi halált. Két kiskorú gyermeket hagyott maga után. Megyénk lakosai 

közül eddig már több százan fizettek az életükkel Oroszország Ukrajna ellen indított 

háborújáért. Paulik Norbert volt a 28- ik magyar nemzetiségű áldozat, akinek hozzátartozói 

Magyarország Külgazdasági és Külügyminisztériuma által nyújtott támogatásban részesültek. 

 

Ukrajna uniós jogot és elvet sért 
2023. szeptember 20. – Magyar Nemzet 

A munkácsi magyar iskola ukránosítása az ukrán nemzetépítő projekt része, ez azonban nem 

járhat a status quo felrúgásával, a már meglévő jogok elvételével és a korábban garantált 

szimbólumok eltávolításával – hangsúlyozta lapunknak Tárnok Balázs. A Nemzeti 

Közszolgálati Egyetem Európa Stratégia Kutatóintézet megbízott intézetvezetője szerint az 

ukrán állam nemzetépítő tevékenysége túllépett egy legitim szintet. Félő továbbá, hogy a 

munkácsi eset precedenst teremt, ezzel ugyanis azt az üzenetet közvetítik, hogy 

hallgatólagosan, de megengedett az ilyen gyakorlat. 

 

Nagydobronyban és a Felső-Tisza vidéken járt a Katolikus Karitász 
2023. szeptember 20. – Kárpátalja.ma 

Ismét értékes adománnyal érkezett Kárpátaljára a Katolikus Karitász – tudatta a 

Kárpátalja.ma-val a szervezet sajtóosztálya. A Karitász csapata Técsőre és Viskre látogatott el 

szeptember 18-án és 19-én, ezen kívül Nagydobronyba is vittek adományt. Ez alkalomból 

látogatott megyénkbe Klaus Höhn, a Katolikus Karitász németországi jószolgálati nagykövete, 

hogy személyesen adhassa át az értékes adományokat. A Técsői Magyar Tannyelvű Református 

Líceum növendékei számára 70 darab kerékpárt ajándékoztak az iskolába járáshoz és 

sportoláshoz. Ezen felül a KELLO (könyvtárellátó vállalat) jóvoltából az 5. osztályosok számára 

tankönyveket is hoztak. A kerékpárokat és a könyveket Klaus Höhn adta át Écsy Gábornak, a 

Katolikus Karitász országos igazgatójának Jusztin Miklós beregszászi konzul jelenlétében. 

 

Terítéken a Makkosjánosi hulladékfeldolgozó üzem működtetésének kérdése 
2023. szeptember 20. – Karpat.in.ua 

Már csaknem 65 %-át már elvégezték azoknak a kivitelezési munkálatoknak, amelyek az 

épülőfélben lévő makkosjánosi hulladék feldolgozó és válogató üzemben zajlanak. Erről is szó 

esett az üzem jövőbeni működtetéséről szóló megbeszélésen annak a 10 kistérségnek a 

vezetőjével, akik a tervek szerint közösen hoznak létre egy társulást. Az Európai Unió, valamint 

a magyar kormány által támogatott üzem a tervek szerint több mint 200 ezer ember háztartási 

hulladékát lesz képes feldolgozni a Beregszászi járás 10 kistérségéből, ami éves szinten több 
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mint 30 ezer tonna szilárd hulladék kezelését jelenti, az üzem működtetését pedig a most 

megalakuló önkormányzati társulás vállalja majd fel. A Tisza Korlátolt Felelősségű Európai 

Területi Társulás, mint a projekt fő pályázója is részt vett a megbeszélésen, ami a kellő időben 

indíthatja el az üzemeltetői csoport létrehozását, emelte ki Seszták Oszkár, a Tisza ETT és a 

Szabolcs- Szatmár- Bereg Vármegyei Tanács elnöke. 

  
A diákotthon első lakói 
2023. szeptember 19. – Nepujsag.net 

A szlovéniai szlovén–magyar középfokú kétnyelvű oktatás egyik mérföldkövének is nevezhető 

a muravidéki magyar közösség hosszúfalui diákszállójának megnyitása a 2023/24-es tanévvel. 

Ezzel a közösség több évtizedes terve valósult meg: a dombvidéki diákoknak is valóban elérhető 

lehetőséget biztosítani arra, hogy a Lendvai Kétnyelvű Középiskolában folytathassák a 

tanulmányaikat. Meglátogattuk az első lakókat. A hosszúfalui diákszálló megnyitásával a 

2023/24-es   tanév előtt a muravidéki magyar közösség több évtizede dédelgetett terve valósult 

meg: a Lendvai Kétnyelvű Középiskolában tanulmányait folytatni szándékozó goricskói 

diákoknak biztosított a szálláslehetőség. A szálló jelenleg öt diákot fogad.  

 

Átadták a felújított kápolnát 
2023. szeptember 19. – Nepujsag.net 

Alsólakosban vasárnap, a falu búcsúnapján átadták a felújított kápolnát, melyet Lendva Község 

és a magyarországi Teleki Alapítvány Römer Flóris Programjának támogatásával újítottak fel. 

Az alsólakosi Szent Kereszt-kápolna a 19. század második felében kapta a mai alakját, akkor 

toronnyal bővítették. A falu egyedüli szakrális műemléke az évek alatt többször kisebb-

nagyobb tatarozásokon esett át, a környékét is már évekkel ezelőtt parkosították, a mostani 

jelentősebb felújítással és a környék további rendezésével pedig igazi dísze a falunak. A 

felújítási munkálatok – a harangtorony, az ajtó, a kápolna belseje és a falfestmények felújítása, 

az épület szigetelése – értéke mintegy 20 ezer eurót tett ki. A Teleki László Alapítvány a Römer 

Flóris Programból a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség javaslatára és a 

Lendvai Plébánia partnerségével még 2021-ben mintegy 5 ezer euró összegű felújítási 

támogatást hagyott jóvá, Lendva Község pedig az összeg nagyobb részével, közel 15 ezer euróval 

járult hozzá a beruházáshoz. 

 

Szeptember végére várhatók a megemelt támogatások 

2023. szeptember 19. – Nepujsag.net 

A Muravidéken szeptember végére várható a megemelt összegű, bruttó 100 ezer forint értékű 

oktatási-nevelési és hallgatói támogatás utalása a „Szülőföldön magyarul” programból. Ahogy 

ezt a „Szülőföldön magyarul”-támogatások muravidéki kivitelezőjétől, a Magyar Nemzetiségi 

Művelődési Intézet (MNMI) illetékes munkatársától, Vida Szimonától megtudtuk, már 

megtörtént a szerződés aláírása a Nemzetpolitikai Államtitkársággal, a támogatások utalása a 

Felvidéken már elkezdődött, várhatóan szeptember végén a Muravidéken is elkezdik utalni 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/14855-a-di%C3%A1kotthon-els%C5%91-lak%C3%B3i.html
https://nepujsag.net/muravidek/14856-%C3%A1tadt%C3%A1k-a-fel%C3%BAj%C3%ADtott-k%C3%A1poln%C3%A1t.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/14857-szeptember-v%C3%A9g%C3%A9re-v%C3%A1rhat%C3%B3k-a-megemelt-t%C3%A1mogat%C3%A1sok.html
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ezeket. A támogatás összege a korábbi évi bruttó 22.400 forintról évi bruttó 100 ezer forintra 

(keddi érfolyamon nagyjából 260 euró) emelkedett valamennyi korcsoport számára. A 

„Szülőföldön magyarul” program a Nemzetpolitikai Államtitkárság egyik legfontosabb 

programja, amelynek keretében évente mintegy 220 ezer külhoni magyar gyermek és fiatal 

részesül oktatási-nevelési, valamint hallgatói támogatásban. 

 

Nem csak egy kulturális színhely 
2023. szeptember 19. – Nepujsag.net 

A múlt héten ünnepélyes keretek között átadták a felújított dobronaki kultúrotthont. A felújítás 

2. üteme a felső, nagyterem teljes korszerűsítését foglalta magába, a források nagy részét a 

Bethlen Gábor Alapkezelő biztosította. Az ünnepi rendezvény Neubauer Zsanett előadásában 

a szlovén és a magyar himnusz elhangzásával kezdődött, majd az említett előadó, a dobronaki 

Katicabogár Óvoda növendékei, a Dobronaki Nótázók, valamint az Új Muravidék 

citeraegyüttes minőségi fellépését megelőzően köszöntöttek a rendezvény vendégeit. Az 

egybegyűlteket köszöntötte Kardinar Marjan, Dobronak Község polgármestere, aki 

visszatekintett a dobronaki kultúrotthonnak a múlt század nyolcvanas évei elején elkezdődött 

történetére, valamint beszédet mondott Varga Edit, a Dobronak községi magyarság vezetője, 

aki kifejtette, a dobronaki kultúrotthon eddig is, illetve a jövőben is mindenki előtt nyitva áll. 

Mindketten hangsúlyozták, a dobronaki kultúrotthon felső nagytermének teljes felújítását 

megközelítőleg félmillió euróval a Bethlen Gábor Alapkezelő támogatta, emellett a szlovén 

állam, illetve a község is hozzátette pénzeszközeit. 

 

Új burkolatot kap a műfüves pálya 
2023. szeptember 19. – Nepujsag.net 

Az 1. Sz. Lendvai Kétnyelvű Általános Iskola melletti sportpályát egy hónapja a műfüves pálya 

felújítása miatt zárták le, amire a megrongálódott és elhasználódott pályafelület volt szükség. 

Az egyhónapos felújítási munkálatok – melyeket a ljubljanai Greenstudio, az Urejanje okolice 

és Anže Vardjan egyéni vállalkozó végez el – lassan befejeződnek, és elsősorban a műfű és a 

gumigranulátum cseréjét, valamint újratöltését tartalmazzák. A zökkenőmentesen és az 

ütemterv szerint haladó, több mint 251.000 euró értékű beruházást a Szlovén Labdarúgó 

Szövetség 42.000 euróval támogatja, továbbá Lendva Község a Gazdasági, Turisztikai és 

Sportminisztériumnál sikeresen elnyert pályázatából a beruházás költségeihez legfeljebb 

százezer euróval hozzájárul, míg a fennmaradt összeget a község a saját költségvetéséből 

biztosítja – tudtuk meg Lendva Község hivatalától. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 20. – Kossuth Rádió 

 

A Csemadok Országos Tanácsának Elnöksége üzenetet fogalmazott meg a közelgő parlamenti 

választások előtt. „Bár kulturális szervezet vagyunk, nem dughatjuk homokba fejünket, amikor 

a következő napok, hetek a jövőnkről dönthetnek. … Csemadokosként elemi érdekünk, hogy a 

pozsonyi törvényhozásban olyan személyek döntsenek rólunk (is), akik értünk döntenek. „– 

kezdődik a közlemény, mely azzal zárja felhívását, hogy „Éljünk a lehetőséggel, juttassunk 

magyar képviselőket a pozsonyi parlamentbe szeptember 30-án.” 

 

Nincs könnyű dolguk a Szövetség Pozsony megyei jelöltjeinek, mert bár alig csökken a magyar 

választók száma a megyében, de arányuk mégis vészesen csökken a sok betelepülő miatt. Ez az 

egyik nagy gond, de a Szövetség programja nemcsak a magyarok problémáit látja, s kínál rájuk 

megoldási javaslatokat, hanem a régió valamennyi lakosáét. Az egyik Pozsony megyei jelölt, 

Neszméri Tünde a szlovák parlamentbe jutás fontosságáról beszélt.    

 

Kedden tanévnyitó ünnepséget tartottak a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetemen. 12 alap 

és 6 mesterképző szakon idén 245 elsőéves, és mesterképzésen 85 fiatal kezdi meg 

tanulmányait. Az intézmény működését, ahová nem csak a Partiumból, hanem egész Erdélyből, 

sőt, Magyarországról is érkeznek diákok, a magyar kormány támogatja. 

 

A vajdasági magyar érdekvédelem, a magyar kormány és a Pécsi Tudomány Egyetem 

együttműködésének eredményeként hetedik éve zajlik magyar nyelvű felsőfokú egészségügyi 

ápolói képzés a vajdasági Zomborban. A napokban azonban a kihelyezett gyógytornász szak 

első generációjának hallgatói számára is megkezdődött az oktatás.  

 

Szeptember elsejétől új általános aligazgatója van az aradi Csiky Gergely Főgimnáziumnak 

Nyári Melinda személyében. A magyar nyelv és irodalomtanár 23 éve dolgozik az 

iskolaközpontban, amely az egyetlen olyan magyar oktatási intézmény Arad megyében, amely 

az alapképzéstől az érettségiig nyújt anyanyelvű oktatást a fiataloknak. Az előző két évben 

nevelési igazgatói feladatokra ellátó Nyári Melinda az új kihívásról beszélt. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Szombaton, Temesváron rendezték meg a XVI. Erdélyi Néptánc Antológiát, a legjobb romániai 

magyar amatőr néptánccsoportok seregszemléjét. A gálaműsorban a házigazda Bokréta, 

valamint a szintén temesvári Eszterlánc néptáncegyüttes mellett bemutatkozott az Erdély 

különböző tájegységeit képviselő tíz néptánccsoport. A rendezvény fő szervezője a Romániai 

Magyar Néptánc Egyesület elnöke, Virág Endre  a néptánc személyiségformáló erejéről beszélt.  

 

A botlatókövek, azok a macskakőre rögzített 10×10 centiméteres réz emléktáblák, amelyek a 

nácik által deportált, koncentrációs vagy megsemmisítő táborokban, vagy munkaszolgálat 

során meggyilkolt embereknek állítanak emléket.  Mert emlékezni és emlékeztetni kell - 

mondta Rácz Noémi képzőművész Kassán, mikor a családja kezdeményezésére három 

botlatókövet helyeztek el a Kovács utcában az előtt a ház előtt, ahonnan felmenőit 1944-ben 

Auschwitzba deportálták. Dédnagyanyja Nyiszli Mária és annak fia Viktor odavesztek. 


